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Voorwoord
Geachte lezer,

Met genoegen breng ik u dit jaarverslag 2018 van de griffie van de gemeente-
raad van Den Haag. De gemeenteraad vertegenwoordigt de Haagse bevolking, 
bepaalt in hoofdlijnen het gemeentebeleid en controleert of het college van 
burgemeester en wethouders het beleid goed uitvoert. De gemeenteraad wordt 
hierbij ondersteund door de griffie.

2018 was het jaar van veranderingen. In maart kozen de inwoners van 
Den Haag een nieuwe gemeenteraad. Na de verkiezingen kwamen NIDA en 
50PLUS voor het eerst in onze raad. In de aanloop naar de verkiezingen werden 
verschillende activiteiten georganiseerd om de bekendheid en bewustzijn van 
de gemeenteraadsverkiezingen te verhogen. 48% van de inwoners ging naar de 
stembus.

In de zomer van 2018 overleed het raadslid mevrouw Dille. Het plotselinge 
overlijden van mevrouw Dille kwam voor de raad als een grote schok. 
In september is in de vergadering van de gemeenteraad stilgestaan bij dit 
verlies.

In oktober 2018 volgde ik Ineke Seuren op als griffier van de Haagse gemeente-
raad. Het is een eervolle uitdaging om in mijn stad de 45 raadsleden te 
ondersteunen bij hun werkzaamheden als volksvertegenwoordigers. Ook wil ik 
bij deze Ineke bedanken voor haar tomeloze inzet de afgelopen zes jaar. Ze heeft 
een betrokken team van griffiemedewerkers achtergelaten.

De gemeenteraad heeft in 2018 op basis van een pilot vergaderd met de 
nieuwe vergaderorde, die tot doel heeft het debat in de raad te verlevendigen. 
Eind van het jaar is deze werkwijze geëvalueerd. Op basis van deze evaluatie is 
het Reglement van Orde in 2019 aangepast en zijn de instrumenten Actualiteit 
en Afronding commissiedebat uit de nieuwe vergaderorde overgenomen.

Wilt u meer weten over de gemeenteraad en de griffie? Actuele informatie 
vindt u op www.denhaag.nl/gemeenteraad. Hier kunt u ook de vergaderingen 
van de raad en commissies rechtstreeks volgen en achteraf terug zien. Natuur-
lijk kunt u de griffie ook mailen of bellen: griffie@denhaag.nl of (070) 353 31 31

Ik wens u veel leesplezier!

Lilianne Blankwaard-Rombouts

http://www.denhaag.nl/gemeenteraad
mailto:griffie%40denhaag.nl?subject=
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Gemeenteraad
De gemeente Den Haag wordt bestuurd door de gemeenteraad en het college van 
 burgemeester en wethouders. De gemeenteraad is het hoogste bestuursorgaan van de 
gemeente. De raad vertegenwoordigt de bevolking, stelt de hoofdlijnen van het beleid vast 
en controleert het college.

Hagenaars vanaf 18 jaar kiezen om de vier jaar rechtstreeks de leden van de gemeenteraad. 
In 2018 is een nieuwe gemeenteraad gekozen. De gemeenteraad telt 45 leden, verdeeld 
over vijftien politieke fracties. De vier partijen Groep de Mos/Hart voor Den Haag, VVD, D66 
en GroenLinks vormen het college en vertegenwoordigen 26 zetels in de raad.
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Uw nieuwe gemeenteraad
In 2018 kozen de inwoners van Den Haag hun nieuwe 
gemeenteraad. De nieuwe raadsleden vertellen waar  
zij zich in 2018 voor hebben ingezet.

Arjen Dubbelaar 
(fractievoorzitter)

“Voor mij was 2018 
een memorabel 
jaar vol hoogtepun-
ten. In maart werd 
Hart voor Den Haag 

/ Groep de Mos de grootste politieke 
partij in Den Haag. De eerste 
begroting werd vastgesteld, waar wij 
een duidelijke hand in hebben gehad. 
Wij nemen onze verantwoordelijkheid 
om een mooiere stad te maken.”

Janice Roopram
““Je bent ook 
overal!” wordt vaak 
gezegd. Klopt! 
Dichtbij mensen en 
organisaties, die te 
maken hebben met 

mijn onderwerpen/beleidsterreinen 
zorg, ouderen, jongeren en werkgele-
genheid. Ik vind het belangrijk om als 
raadslid midden in de samenleving te 
staan en te luisteren naar de mensen 
en met hun ideeën/vragen aan de 
slag te gaan!”

Nino Davituliani
“Ik zet me in voor 
een veiliger 
Den Haag. Dat 
betekent dat 
overlast en 
onveiligheid 

moeten worden aangepakt. Een 
zero-tolerance-aanpak van bendes. 
Shishalounges krijgen een vergun-
ningsplicht en er komen extra 
handhavers bij de komende jaren.”

Jelle Meinesz
“Den Haag moet 
ruimte bieden aan 
de bestaande 
autovoorraad! 
Daarom zet ik mij 
met de volle 100% 

in om voor iedere parkeerplek te 
vechten. Deze kunnen ook gewoon 
groen zijn. Mijn credo is: als iedereen 
zijn auto meteen kan parkeren is er 
minder file, dus minder uitstoot en 
meer schone lucht!”

Ralf Sluijs
“Ondernemen in 
Den Haag is met 
ons weer een feest. 
Het toerisme bloeit, 
recordaantallen 
congressen en de 

binnenstad is op weg om de beste van 
Nederland te worden. De resultaten 
hiervan belanden direct in de kassa’s 
van de Haagse hotels, restaurants en 
winkels. De komende jaren blijf ik me 
keihard inzetten voor dé ruggengraat 
van onze Haagse economie.”

René Oudshoorn
“In mijn eerste jaar 
als raadslid heb ik 
me ingezet voor 
een beter honden-
beleid, betere 
toegankelijke 

paden voor mindervaliden in het 
Westduinpark. Ook wordt het huisvuil 
regelmatig opgehaald! Door middel 
van fleurige ORAC’s en de aanpak van 
vervuilende ondernemers zijn er 
minder illegale bijplaatsingen.”
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William de Blok
“Met drie aangeno-
men moties in 2018 
die oproepen tot 
betere participatie 
tussen gemeente 
en haar bewoners, 

de realisatie van voldoende middel-
dure huurwoningen en de garantie 
dat de maakindustrie ook in de 
toekomst een plek op de Binckhorst 
krijgt is mijn inzet beloond. En ik zal 
me blijven inzetten voor een mooier 
Den Haag.”

Damiën Zeller
“Het afgelopen jaar 
is de gemeente 
Den Haag partner-
gemeente gewor-
den van de Week 
van Respect dankzij 

mijn schriftelijke vragen. Tijdens de 
Week van Respect wordt er nog meer 
aandacht gevraagd voor antisemi-
tisme en LGBTI-acceptatie op Haagse 
scholen, we moeten er als gemeente 
alles aan doen om deze thema’s 
bespreekbaar te houden in de Haagse 
klaslokalen.”

Frans de Graaf 
(fractievoorzitter)

“Den Haag nóg 
mooier maken, dat 
was onze inzet 
tijdens de verkie-
zingen en tijdens 

de onderhandelingen over het 
coalitieakkoord. En met zeven 
raadsleden en twee wethouders zijn 
wij nu elke dag keihard bezig om de 
woorden van het coalitieakkoord om 
te zetten in daden voor onze mooie 
stad!”

Judith Oudshoorn- 
van Ginderen
“Den Haag kent 
veel bijzondere 
ondernemingen. 
Ondernemers die 
zich net vestigen, of 

familiebedrijven die al generaties 
lang hier zaken doen. Zij lopen tegen 
een personeelstekort aan, terwijl 
27.000 Hagenaars langs de kant 
staan. Deze doeners bij elkaar 
brengen is iets waar ik me hard voor 
maak.”

Jan Pronk
“Ook voor de 
middeninkomens 
moet er plek zijn in 
Den Haag, hier zet 
ik mij voor in en 
blijf ik mij voor 

inzetten, bijvoorbeeld door bij 
nieuwbouw 20% voor het midden-
huur voor twintig jaar beschikbaar te 
stellen. Zo kunnen we die onmisbare 
agenten, verplegers en onderwijzers 
voor de stad behouden.”

Det Regts
“Den Haag heeft 
een prachtig breed 
cultuuraanbod. 
Kunst betekent 
ontwikkeling van 
de samenleving en 

die moet niet stil staan. Een belang-
rijk onderdeel is muziek. Op het 
conservatorium worden musici 
opgeleid in vele stromingen. Heden-
daagse componisten moeten de kans 
krijgen hun stukken uit te laten 
voeren. Daarom is een festival voor 
moderne muziek een aanwinst voor 
Den Haag.”
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Ayşe Yılmaz
“Den Haag is een 
prachtige groene 
stad met het 
állermooiste strand 
én heel veel 
mogelijkheden om 

van deze mooie natuur te genieten. 
Dat moet zo blijven en daarom zet ik 
mij in voor een mooie leefomgeving 
waar wonen, werken en recreëren 
prettig blijft!”

Chris van der Helm
“Willen we in de 
toekomst die mooie 
stad achter de 
duinen blijven, dan 
moeten we de 
komende jaren aan 

de slag met onze klimaatambities. 
Maar wel op een verantwoorde wijze 
en betaalbaar voor álle inwoners van 
Den Haag.”

Remco de Vos
“Met plezier en 
vasthoudendheid 
zet ik mij in voor 
het behoud en 
mooier maken van 
Scheveningen en 

het Benoordenhout, de wijken waar ik 
ben opgegroeid en nu woon.”

Hanneke van der 
Werf 
(fractievoorzitter)

“Onze stad moet 
een veilige plek zijn 
voor iedereen. 
Daarom zetten 

we de aanpak van criminele onder-
mijning hoog op de agenda. Door een 
voorstel van D66 krijgen gemeente-
lijke handhavers een rol bij het 
signaleren van ondermijning. 
Veiligheid blijft ook komende tijd een 
belangrijk onderwerp, want ik streef 
naar een stad waar mensen vrij zijn 
en zich veilig voelen.”

Marieke van Doorn
“Het is gelukt om de 
stad weer een stap 
toegankelijker te 
maken voor mensen 
met een beperking. 
Dankzij een voorstel 

van mij kunnen ook kleine horeca- en 
winkelondernemers subsidie aanvra-
gen voor toegankelijkheidsaanpassin-
gen in hun zaak. Ook kiezen we voor 
nieuwe trams met lage instap en 
aansluiting op perrons. We gaan door 
met onze toegankelijkheidsmissie.”

Dennis Groenewold
“Het maakt mij 
trots dat het de 
ambitie is van deze 
coalitie om in 2030 
klimaatneutraal te 
zijn in Den Haag. 

D66 zet in op restwarmte uit de 
Rotterdamse haven, want die 
warmtebron kan een belangrijke rol 
spelen bij het daadwerkelijk realise-
ren van die ambitie.”

Fonda Sahla
“De volle inzet op 
hoge kwaliteit van 
het Haagse 
onderwijs levert 
mooie resultaten 
op. We maken werk 

van gelijke kansen voor iedereen. Het 
maakt mij trots om te zien hoe de 
partijen in de raad ruimhartig 
samenwerken om de kansengelijk-
heid verder te verbeteren in onze 
stad.”
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Daniël Scheper
“De afgelopen tijd 
heb ik me hard 
gemaakt voor 
goede participatie-
mogelijkheden voor 
betrokkenen bij het 

omgevingsplan Binckhorst. Het 
gebied wordt de komende jaren 
ontwikkeld. Ondernemers en 
toekomstige bewoners moeten 
kunnen meepraten. Daarbij heb ik 
ook ingezet op een fijnmazig ov-net-
werk in de Binckhorst, want we willen 
een goede ontsluiting.”

Birgül Özmen 
“Kunst en cultuur 
zijn belangrijk voor 
onze stad. Het is 
een bron van 
creativiteit en leert 
om kritisch na te 

denken. Ook het komende jaar zet ik 
mij weer in om zoveel mogelijk 
Haagse kinderen kennis te laten 
maken met kunst. Bijvoorbeeld door 
een bezoek aan een van onze musea 
mogelijk te maken.”

Arjen Kapteijns 
(fractievoorzitter)

“Den Haag is een 
stad van eerlijke 
kansen en duur-
zame ambities, 
waarbij iedereen 

mee moet mee kunnen doen. Met 
GroenLinks in het stadsbestuur 
zorgen we ervoor dat Den Haag 
groene koploper wordt waar we 
25.000 huizen klimaatneutraal gaan 
maken. Ook staan we voor meer 
groen in de stad en houden we de 
sociale voorzieningen voor iedereen 
bereikbaar en betaalbaar.”

Mariëlle Vavier
“Het overkomt nu 
nog teveel Hage-
naars dat zij 
worden overvallen 
door een bouwpro-
ject in hun buurt 

waar zij niet bij zijn betrokken. Dat 
moet echt veranderen. Ik blijf 
verbetervoorstellen hiervoor doen tot-
dat we overal kunnen spreken van 
echte participatie.”

Erlijn Wenink
“In onze stad 
groeien nog steeds 
teveel kinderen op 
in armoede. Dat 
moet echt anders. 
Daarom zet ik 

me in voor een stevig armoedebeleid. 
Daarnaast moeten we mensen met 
schulden beter helpen en daarom 
blijf ik voorstellen doen om de 
schuldhulpverlening voor iedereen in 
Den Haag te verbeteren.”

Serpil Ateş
“Ongelijkheid 
bestrijden begint 
bij stoppen met 
denken namens de 
ander en invullen 
voor de ander. Ik zet 

mij in om samen met de ander te 
denken, samen met de ander te 
werken naar een oplossing en samen 
met de ander een ‘wij’ te worden.”
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Maarten De Vuyst
“Iedereen in 
Den Haag heeft 
recht op schone 
lucht. Daarom blijf 
ik me inzetten voor 
betere fiets- en 

voetpaden en een goed openbaar 
vervoer. We gaan het voor mensen 
makkelijker en veiliger maken om de 
fiets te pakken en daarmee verbete-
ren we de luchtkwaliteit in de stad.”

Karsten Klein 
(fractievoorzitter)

“Den Haag groeit. 
Er zijn extra 
woningen nodig, 
maar dit kan niet 
ten koste gaan van 

de leefbaarheid. Ik heb daarom 
bepleit dat de ADS-velden beschik-
baar blijven voor sport en niet voor 
verdichting. In onze stad moeten we 
ook blijven kijken naar de behoefte 
van de inwoners.”

Daniëlle Koster
“Opkomen voor 
kwetsbare groepen 
staat voor mij 
voorop. Kinderen 
moeten veilig naar 
school kunnen 

fietsen en vrouwen moeten zonder te 
worden lastig gevallen over straat 
kunnen gaan. Verder heb ik me met 
succes ingezet voor behoud van 
subsidies aan migrantenvrouwenor-
ganisaties vanwege het belangrijke 
werk dat ze doen!”

Kavish Partiman
“Met regelmaat 
bezoeken 30.000 
hindoes de Haagse 
tempels. Om een 
grote wens van de 
Hindoegemeen-

schap in vervulling te laten gaan, heb 
ik de gemeente er toe gezet een 
geschikte locatie voor een offerplaats 
te zoeken, waar aandacht is voor de 
natuur.”
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Martijn Balster 
(fractievoorzitter)

“Voor iedereen een 
plek in onze mooie 
stad, welk inkomen 
je ook hebt. 
Daarom is het 

onacceptabel dat op dit moment 
meer dan 100.000 mensen op zoek 
zijn naar een betaalbaar huis. Ik knok 
ervoor dat er meer gebouwd wordt, 
dat huizen betaalbaar zijn en 
huurders voldoende worden 
beschermd.”

Mikal Tseggai
“Kinderen krijgen 
niet dezelfde 
kansen. Ik zet mij in 
om Den Haag 
eerlijker te maken: 
een stad waar 

iedereen zich thuis voelt en iedereen 
dezelfde kansen krijgt. Waar elk kind 
goed onderwijs krijgt en dit niet af 
hangt van de afkomst of de financiële 
situatie van de ouders.”

Janneke Holman
“Een duurzame en 
groene toekomst 
voor Den Haag. Het 
kan! Maar dan 
moet het stadsbe-
stuur geld uittrek-

ken, iedereen mee doen en mee 
kunnen doen. Verduurzaming en een 
lage energierekening kunnen hand in 
hand gaan als we willen. Hetzelfde 
geldt voor toegankelijke en goede 
zorg, ook dit moet beschikbaar zijn 
voor iedereen.”

Joris Wijsmuller 
(fractievoorzitter)

“We moeten 
investeren in de 
aanpak van grote 
problemen zoals 
klimaatverande-

ring, het tekort aan betaalbare 
woningen, de wachtlijsten in de 
jeugdzorg en de groeiende tweede-
ling. Maar die plannen vind je niet in 
de begroting. Integendeel. Het 
mooi-weer-college is vooral bezig om 
Den Haag ‘mooier’ te maken en geeft 
dagelijks voorstellingen in circus De 
Mos.”

Fatima Faïd
“In de superdi-
verse  stad die 
Den Haag is, doet 
iedereen er toe!”

Peter Bos
“In de laatste 
vergadering voor 
de verkiezingen 
van 2018 is op mijn 
initiatief een motie 
aangenomen die 

heropening van de bibliotheek in 
Bouwlust bepleit. Dit is geweldig 
nieuws voor de scholen, kinderen en 
buurtbewoners van de wijk Bouwlust. 
In 2013 werd de bibliotheek in de wijk 
Bouwlust wegbezuinigd tot groot 
verdriet van velen.”
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Robert Barker 
(fractievoorzitter)

“Den Haag moet 
het goede groene 
en duurzame 
voorbeeld geven. 
Daarom heb ik me 

de afgelopen tijd ingezet voor het 
klimaatneutraal maken van het 
gemeentelijk vastgoed, het biologisch 
inkopen van bloembollen en het 
natuurinclusief bouwen op de 
Binckhorst. Daarnaast hebben we 
met succes voorkomen dat aan Plein 
1813 een Rijksmonument werd 
gesloopt.”

Robin Smit
“Na zes jaar 
beleidsmedewerker 
te zijn geweest, ben 
ik sinds november 
raadslid. Dieren-
welzijn is mijn 

specialiteit. Mijn eerste overwinning: 
eindelijk komt er financiële steun 
voor het vervoer van gewonde in het 
wild levende dieren. Daarnaast gaat 
de wethouder op ons verzoek kijken 
naar een verbod op het gevaarlijke 
vistuig staandwantnetten.”

Sebastian Kruis
(fractievoorzitter)

“Openbaarheid van 
bestuur en 
transparantie zijn 
de thema’s waar ik 
mij de afgelopen 

tijd mee bezig heb gehouden. Het is 
belangrijk dat inwoners van 
Den Haag in alle openheid kunnen 
zien wat het bestuur doet en 
waarom.”

Karen Gerbrands
“Ik zet mij iedere 
dag in voor meer 
menselijke zorg 
met minder 
administratie en 
regels. Daarnaast 

doe ik voorstellen om kansarme 
allochtonen uit Den Haag te weren 
zodat we weer een veilige stad 
worden met minder islam en lagere 
lokale belastingen.”

Tahsin Çetinkaya
(fractievoorzitter)

“Wij blijven 
urgente problemen 
van ondernemers 
en inwoners 
aankaarten, omdat 

deze niet serieus worden genomen. 
De wijkbezoeken van wethouders 
hebben geen enkel probleem opgelost 
en mensen voelen zich aan het lijntje 
gehouden. Problemen rondom het 
Wijkpark Transvaal en het Kaapse-
plein blijven onopgelost, alsmede het 
probleem van de alsmaar stijgende 
parkeerdrukte.”

Pieter Grinwis
(fractievoorzitter)

“Het afgelopen jaar 
heb ik me ingezet 
voor goed welzijns-
werk in elke wijk, 
tegen de overlast 

van drugsgebruikers en drugscrimi-
naliteit en voor een gezonde woning-
markt. Want huizen zijn om in te 
wonen, niet om aan te verdienen, iets 
wat steeds massaler gebeurt door 
beleggers. Ook de komende jaren blijf 
ik me hiervoor inzetten.”
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Hanne Drost
(fractievoorzitter)

“De SP heeft er bij 
het stadsbestuur 
op aangedrongen 
om een doorstart 
van het Bronovo 

mogelijk te maken. Helaas dreigt het 
ziekenhuis ten onder te gaan aan grof 
geldgewin. In tijden van enorme 
personeelstekorten in de zorg is het 
schandalig dat zorgverleners op 
straat belanden en mogelijk buiten 
de stad moeten gaan werken.”

Adeel Mahmood
(fractievoorzitter)

“Het was een 
bewogen (eerste) 
jaar waarbij veel 
van onze voorstel-
len impact hebben 

gehad; ethisch gedreven en vanuit 
idealen! Onder andere op gebied van 
anti-discriminatie, zorg, toegankelijk-
heid, wonen, economie en verkeers-
veiligheid. De komende jaren blijf ik 
mij inzetten voor een Haagse 
samenleving die inclusief en duur-
zaam is en waarbij gelijkwaardigheid, 
rechtvaardigheid en menselijke 
waardigheid centraal staan.”

Frans Hoijnck van 
Papendrecht
(fractievoorzitter)

“Ouderenbeleid 
moet radicaal 
anders. Neoliberale 
partijen miskennen 

dat. Al vanaf 45 jaar is de discrimina-
tie op de arbeidsmarkt gigantisch. 
Schandalig. En heel dom. Binnenkort 
is meer dan de helft van de Haagse 
bevolking ouder dan 50 jaar. Maar 
ouderen zijn in de gemeenteraad 
nauwelijks vertegenwoordigd. Dat 
moet anders!”

Arnoud van Doorn
(fractievoorzitter)

“Ik heb een dikke 
huid. Ik ben wel 
wat gewend. Ik laat 
mij de mond niet 
snoeren en de valse 

beschuldigingen en bedreigingen 
motiveren mij alleen maar nog meer 
om tegen onrecht op te staan.’’

Fractievertegenwoordigers
Fracties kunnen maximaal 2 fractievertegenwoordigers laten benoemen.  
Zij vertegenwoordigen hun fractie alleen in commissievergaderingen.
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De stad vertelt Henk Baars
Inspreker in de raad – voorzitter Delen achter de Duinen

Wat vindt u van de mogelijkheid om in te spreken? 
“Inspreken is een hele makkelijke manier om dichtbij de politiek te komen. Ik 
wist wel van de mogelijkheid af, maar heb er tot zes jaar geleden nooit gebruik 
van gemaakt. Totdat politici me aanraadden om in te spreken tijdens een 
commissievergadering om zo op een effectieve manier onze boodschap te 
delen met de gemeenteraad.”

Hoe was het om in te spreken? 
“Ik preek wel eens in kerken, dus inspreken in de raad is voor mij niet zo 
spannend meer. Ik oefen mijn teksten ook niet, vroeger deed ik dat nog wel. Van 
anderen hoor ik dat ze verschrikkelijk zenuwachtig zijn en sommigen daarom 
zelfs niet durven in te spreken. Het enige waar ik soms nog wel last van heb, is 
dat je niet weet wanneer je onderwerp precies aan bod komt.”

Hoe heeft u het contact met de gemeenteraad ervaren? 
“Na afloop van mijn inspraak waren er geen vragen. Wel komen raadsleden 
langs bij onze vergaderingen en daar pikken ze punten op om mee aan de slag 
te gaan. Dat is een stuk effectiever dan ze iedere keer te bellen met onze input.”

De gemeenteraad is er voor de stad. Maar af en toe komt de stad 
ook naar de gemeenteraad toe. Vijf mensen die werken en/of 
wonen in Den Haag en het afgelopen jaar te maken kregen met 
de Haagse gemeenteraad vertellen over hun ervaringen.
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Marian Markelo
Inspreker in de raad – bestuurslid Stichting Participatie Leefbaarheid en Cultuur

Wat vindt u van de mogelijkheid om in te spreken? 
“Ik vind inspreken in de raad een ontzettend belangrijk instrument in onze 
democratie. Het is dé gelegenheid om het beleid over onze stad te beïnvloeden. 
Ik geloof er ook echt in dat de degenen die beslissen ook iets met onze mening 
doen. Maar dan moet je je dus wel laten horen!”

Hoe was het om in te spreken? 
“Ik had er vooral heel erg zin in, ik zie inspreken als een leuke plicht. Of ik het 
spannend vond? Ik sta al 27 jaar voor de klas en doe regelmatig lezingen, dus 
mij krijg je niet meer zo snel gespannen. Oefenen doe ik daarom ook niet; ik 
schrijf gewoon wat punten op en dan komt het wel. Wel heb ik voor mijn 
beeldvorming met veel mensen in de stad gesproken over het onderwerp. Ik 
kan me trouwens goed voorstellen dat anderen het eng vinden om te spreken 
tijdens een raadsvergadering. Je doet het niet voor een heel alledaags publiek.”

Hoe heeft u het contact met de gemeenteraad ervaren? 
“De raad heeft het vooral aangehoord, een enkele fractie was echt geïnteres-
seerd in mijn verhaal. Maar dat laat me absoluut niet demotiveren, hoor! Mijn 
eerdere ervaring met inspreken was zeer positief, dus ik blijf in het belang van 
inspreken geloven. En dat optimisme wil ik ook meegeven aan alle Hagenaars: 
als je iets vindt, moet je gewoon je mond opentrekken. Als je ergens ontevreden 
over bent, ga inspreken! Ik kan het je van harte aanraden.”
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Diederik van der Maas
Studentendebatdag – student Bestuurskunde

Wat houdt de studentendebatdag in? 
De studentendebatdag is een jaarlijks evenement georganiseerd door eerste-
jaars Bestuurskunde studenten van de Haagse Hogeschool. Vorig jaar debat-
teerden zo’n zestig studenten over een fictieve begroting. We vragen raadsle-
den, griffie- en fractiemedewerkers, journalisten en docenten mee te helpen 
tijdens deze dag. Ze helpen ons als coach bij het indienen van moties en 
amendementen of spelen verschillende rollen als voorzitter en wethouders.”

Wat heb je gedaan tijdens de studentendebatdag? “
Samen met vijf andere studenten heb ik als voorzitter van de organiserende 
commissie deze dag vormgegeven. We bepaalden de inhoud en regels van het 
debat, maar regelden ook de praktische zaken als de catering.”

Hoe vond je het om te doen? 
”Ik vond het een interessant evenement om mee te maken. Aan het begin van 
de dag kwam het debat niet zo goed op gang, dus toen hebben we na de lunch 
een ramp verzonnen waardoor het debat weer opleefde. Een wethouder kreeg 
zelfs een motie van wantrouwen die hij overleefde, maar later na een motie van 
afkeuring stapte hij toch op! Van onze medestudenten kregen we leuke en 
enthousiaste reacties. Het is namelijk een spannende manier om alles wat je 
geleerd hebt in de praktijk te brengen. Er was ook leuk contact tussen de 
coaches en hun denkbeeldige fracties. Vaak moesten raadsleden zich inbeelden 
in de visies van andere partijen als ze fracties coachten die verschilden van hun 
eigen partij. Dus ook voor de raadsleden was het een leerzame ervaring.”

Wat heb je geleerd van de studentendebatdag? 
”Met veel familie in de politiek wist ik al heel wat over de werking van de 
gemeenteraad. Daarover heb ik dus niet zoveel geleerd. Wel heb ik het belang 
van het organiseren van zo’n groot evenement ingezien. Het is belangrijk om 
alles goed en op tijd af te stemmen, want anders verloopt het chaotisch. Veel 
moesten we nog op het laatste moment doen en dat levert veel stress op.”
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Kamiel van Ardenne
Raad en Daad – middelbare schoolleerling

Wat heb je gedaan tijdens Raad en Daad? 
“Voor Raad en Daad hebben wij een filmpje gemaakt over het gevaar van appen 
op de fiets. We wilden aan de gemeenteraad laten zien dat hier echt iets aan 
gedaan moet worden, want er gebeuren veel ongelukken. Samen met mijn 
groepje hebben we een script bedacht waarin we lieten zien wat er kan 
gebeuren als je appt tijdens het fietsen. We hebben zelfs ketchup als nepbloed 
gebruikt om een ongeluk na te spelen! Mijn klasgenoot filmde het en ik deed de 
bewerking van het filmpje. Het filmpje hebben we in de raadzaal aan twee 
raadsleden laten zien.”

Hoe vond je het om te doen? 
“Ik vond het super leuk om te doen, vooral omdat ik het filmpje mocht bewer-
ken. Ik ben gek op techniek en heb mezelf aangeleerd hoe je een filmpje met 
een programma op de computer mooi maakt. Ik was daarom ook heel trots op 
het resultaat. Ook vond ik ons bezoek aan de raadzaal indrukwekkend, zeker 
toen we op de stoelen van de raadsleden mochten zitten. Heel grappig om 
jezelf in de zaal te horen als je de microfoons gebruikt.”

Wat heb je geleerd van Raad en Daad? 
“Ik wist eerst niet zo veel van de gemeente en de politiek. Ik heb nu met eigen 
ogen ervaren hoe dat allemaal werkt. Zo mochten we de raadsleden allemaal 
vragen stellen over hun werk. Ook vertelden de raadsleden dat ze appen op de 
fiets inderdaad een heel belangrijk onderwerp vonden, maar dat ze als 
gemeenteraad er helaas niets mee konden doen omdat het een landelijk 
probleem is. Wel zeiden ze dat ze misschien meer met voorlichting konden 
doen.”
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Theo Weij
Gast van de raad – Jurist

Waarom heeft u zich aangemeld om Gast van de raad te zijn? 
Ik was aangemeld voor de nieuwsbrief van de gemeente Den Haag en zag daar 
een oproep voor Gast van de raad. Omdat ik breed geïnteresseerd ben, heb ik 
me aangemeld. “Ik was erg benieuwd hoe de Haagse gemeenteraad in zijn 
werk gaat.”

Hoe was het om Gast van de raad te zijn? 
“Bij aankomst kregen we een Haagse kakker. Een verrassende binnenkomer, 
want die kende ik eigenlijk helemaal nog niet. Het programma begon met een 
presentatie van twee raadsleden, hele leuke mensen waren dat. Zij vertelden 
over hun werk en de gemeenteraad. Vervolgens mochten we vragen aan ze 
stellen en daar werd enthousiast op gereageerd door het publiek. Ik merkte dat 
er veel betrokken bewoners waren die zich zorgen maakten over hun wijk en 
daar vragen over stelden aan de raadsleden. Ook werd uitgelegd dat alle vragen 
die binnenkomen bij de fracties gelezen en behandeld worden. Dat gaf een fijn 
gevoel!

Toen werden we meegenomen naar de raadsvergadering die op dat moment 
bezig was. Er stond een aantal interessante onderwerpen op de agenda, die wat 
juridische elementen bevatte. Als jurist viel ik dus met mijn neus in de boter. 
Overigens vond ik de raadzaal erg mooi en overzichtelijk en de vergadering zeer 
levendig. Ik ben nog een uurtje blijven zitten op de tribune en ging toen met 
een voldaan gevoel naar huis.”

Wat neemt u mee? 
“Ik wist al veel over de gemeentelijke overheid, maar het is goed om de 
gezichten daarachter te zien. Ik kreeg het gevoel dat de stad in goede handen is. 
Als je stemt geef je anderen het mandaat om voor je te beslissen en het is fijn 
om te zien dat dat goed gedaan wordt. Ik zou anderen ook zeker aanraden om 
ook een keer mee te doen aan Gasten van de raad, want het geeft een goed 
beeld van de gemeenteraad en het kan je het vertrouwen in de politiek 
teruggeven. Want die raadsleden, daar kan je zeker wat mee!”
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Presidium

Chris van der Helm, voorzitter (VVD) Hanneke van der Werf (D66) Janneke Holman (PvdA) Peter Bos (Haagse Stadspartij) Pieter Grinwis (ChristenUnie/SGP)

Het presidium is het dagelijks bestuur van de raad en heeft tot taak de agenda 
van de raadsvergadering voor te bereiden. Het houdt zich ook bezig met zaken 
van organisatorische en facilitaire aard die de gehele raad aangaan. Het geeft 
vanuit de raad aansturing aan de griffie, de ambtelijke ondersteuning van de 
gemeenteraad. Het presidium telt vijf leden, allen leden van de raad. De griffier 
is de secretaris van het presidium. De burgemeester heeft een doorlopende 
uitnodiging voor de bijeenkomsten van het presidium.
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Veranderingen in de raad

Ineke Seuren 
(griffier)
Ineke Seuren ging 
in oktober met 
pensioen.  
Lilianne Blank-
waard-Rombouts 
volgde haar op.

Daniëlle Koster 
(CDA)
In augustus nam 
Karsten Klein het 
stokje over van 
Daniëlle Koster als 
fractievoorzitter. 

Daniëlle Koster bleef aan als raadslid.

Christine Teunissen 
(Partij voor de 
Dieren)
In oktober nam 
Christine Teunissen 
afscheid van de 
raad om Marianne 

Thieme in de Tweede Kamer tijdelijk 
te vervangen. Robin Smit volgde haar 
op als raadslid. Robert Barker volgde 
haar op als fractievoorzitter.

Karen Gerbrands 
(PVV)
In december werd 
Sebastian Kruis 
fractievoorzitter.  
Hij volgde Karen 
Gerbrands op; zij 

bleef aan als raadslid.

Willie Dille (PVV)
Het onverwachte overlijden van Willie Dille 
in augustus kwam als een grote schok.  
De raad heeft haar in de raadsvergadering van 
20 september herdacht. Ze is als raadslid opgevolgd 
door Sebastian Kruis.
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Collegevorming
Op 21 maart 2018 vonden de gemeenteraadsverkiezingen 
plaats. Hierdoor veranderde de samenstelling van de raad.  
Na de onderhandelingen werd op 7 juni een nieuw  
college van burgemeester en wethouders benoemd.

Coalitie en oppositie
De coalitie bestaat uit de vier grootste partijen: Groep de Mos/Hart voor 
Den Haag (8 zetels), VVD (7 zetels), D66 (6 zetels), GroenLinks (5 zetels). De 
overige fracties van de raad zijn de oppositiepartijen: CDA (3 zetels), PvdA (3 
zetels), Haagse Stadspartij (3 zetels), Partij voor de Dieren (2 zetels), PVV (2 
zetels), Islam Democraten (1 zetel), ChristenUnie/SGP (1 zetel), SP (1 zetel), NIDA 
(1 zetel), 50PLUS (1 zetel), Partij van de Eenheid (1 zetel).

College burgemeester en wethouders
De raad benoemde acht wethouders op voorstel van de vier coalitiepartijen. 
Een wethouder bleef aan, vier raadsleden zijn doorgeschoven naar een 
wethouderspost en drie wethouders kwamen van buiten de raad.

Richard de Mos
De heer Richard de 
Mos werd met de 
gemeenteraadsver-
kiezingen van 
21 maart 2018 
gekozen in de 

nieuwe raad en is op 7 juni benoemd 
tot wethouder Economie, Sport en 
Buitenruimte, stadsdeelwethouder 
Escamp en eerste locoburgemeester.

Rachid Guernaoui
De heer Rachid 
Guernaoui werd 
met de gemeente-
raadsverkiezingen 
van 21 maart 2018 
gekozen in de 

nieuwe raad en is op 7 juni benoemd 
tot wethouder Financiën, Integratie 
en Stadsdelen en stadsdeelwethouder 
Loosduinen.

Boudewijn Revis
De heer Boudewijn 
Revis werd met de 
gemeenteraadsver-
kiezingen van 
21 maart 2018 
gekozen in de 

nieuwe raad en is op 7 juni benoemd 
tot wethouder Stadsontwikkeling en 
Wonen, stadsdeelwethouder Scheve-
ningen en tweede locoburgemeester.

Kavita Parbhudayal
Mevrouw Kavita 
Parbhudayal is na 
de coalititevorming 
van buiten 
aangetrokken en is 
op 7 juni benoemd 

als wethouder Zorg, Jeugd en 
Volksgezondheid en stadsdeelwet-
houder Leidschenveen-Ypenburg.
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Saskia Bruines
Mevrouw Saskia 
Bruines is na de 
coalitievorming 
nogmaals van 
buiten aangetrok-
ken en is op 7 juni 

benoemd als wethouder Onderwijs, 
Kenniseconomie en Internationaal, 
stadsdeelwethouder Haagse Hout en 
derde loco burgemeester.

Robert van Asten
De heer Robert van 
Asten werd met de 
gemeenteraadsver-
kiezingen van 
21 maart 2018 
gekozen in de 

nieuwe raad en is op 7 juni benoemd 
als wethouder Mobiliteit, Cultuur en 
Strategie en stadsdeelwethouder 
Segbroek.

Liesbeth van 
Tongeren
Mevrouw Liesbeth 
van Tongeren is na 
de coalitievorming 
van buiten 
aangetrokken en is 

op 7 juni benoemd als wethouder 
Duurzaamheid en Energietransitie, 
stadsdeelwethouder Laak en vierde 
locoburgemeester.

Bert van Alphen
De heer Bert van 
Alphen is na de 
coalitievorming van 
buiten aangetrok-
ken en is op 7 juni 
benoemd als 

wethouder Sociale zaken, Armoede-
bestrijding en Maatschappelijke 
opvang en stadsdeelwethouder 
Centrum.

Opvolging in de raad

Frans de Graaf (fractievoorzitter)  
en Remco de Vos (raadslid)
Boudewijn Revis is opgevolgd door 
Frans de Graaf als fractievoorzitter  
en Remco de Vos als raadslid.

Arjen Dubbelaar (fractievoorzitter)  
en William de Blok (raadslid)
Richard de Mos is opgevolgd door 
Arjen Dubbelaar als fractievoorzitter 
en William de Blok als raadslid.

Hanneke van der Werf (fractievoor-
zitter) en Birgül Özmen (raadslid)
Robert van Asten is opgevolgd door 
Hanneke van der Werf als fractievoor-
zitter en Birgül Özmen als raadslid.

Damiën Zeller (raadslid)
Rachid Guernaoui is opgevolgd door 
Damiën Zeller als raadslid.
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De raad en commissies 
in 2018

Algemene Raadscommissie

Zolang de onderhandelingen lopen voor een nieuwe coalitie is er een  
Algemene Raadscommissie ingesteld. Van april tot en met juli 2018 kwam  
de Algemene Raadscommissie 32 keer bij elkaar. De Algemene Raadscommissie 
vergaderde in verschillende werkkringen: de werkkring Bestuur (7 bijeen-
komsten), de werkkring Leefomgeving (9 bijeenkomsten), de werkkring 
Samenleving (6 bijeenkomsten) en de werkkring Ruimte (9 bijeenkomsten).  
Er is ook een Algemene Raadscommissie gewijd aan de programmarekening  
en resultaatbestemming 2017.

Van de 32 bijeenkomsten waren er twee werkbesprekingen. Deze gingen over 
het Omgevingsplan Binckhorst en Haagse hitte. Andere onderwerpen die in de 
verschillende commissievergaderingen aan de orde kwamen, waren o.a.  
The Hague Security Delta, de halfjaarrapportage WMO, de vervoerplannen van 
de MRDH 2019, de begroting van de MRDH 2019, het HEA-jaarplan,  
de Vrouw Avenweg, Hagenaars met een beperking, het Plan nieuwe 
 basisscholen, het veiligheidsbeleid 2019-2022, Duindorp, het Onderwijs- en 
Cultuurcomplex Spuikwartier, luchtkwaliteit, het Hofkwartier, de windturbine 
aan de Westvlietweg, de Galvanischool en het ontwerp bestemmingsplan 
Den Haag Centraal. Ook is het initiatiefvoorstel van de VVD  
“Den Haag – Düsseldorf/ Den Haag – Parijs in 30 minuten” in de  
Algemene Raadscommissie besproken.

In totaal hebben 26 mensen gebruik gemaakt van het inspreekrecht.
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Commissie Bestuur

Voorzitter: Erlijn Wenink
De commissie Bestuur heeft in 2018 zestien keer vergaderd, één werkbespre-
king gehouden en één werkbezoek afgelegd. Twee keer werd achter gesloten 
deuren vergaderd. In totaal maakten twaalf mensen gebruik van het inspreek-
recht. De onderwerpen die in 2018 werden geagendeerd waren onder meer het 
individueel Joods moreel rechtsherstel, de aanpak radicalisering, The Hague 
Institute of Global Justice, de programmabegroting, Eneco, het beleidskader 
jaarwisseling en de kadernota detailhandel.

Na het zomerreces bezocht de commissie Bestuur The Hague Security Delta. 
Daar werden presentaties verzorgd over onder meer de Cyber Security  Academy. 
Tevens werd in oktober een werkbespreking georganiseerd over de strategische 
agenda van de MRDH.

Commissie Leefomgeving

Voorzitter: Fatima Faïd
In 2018 kwam de commissie Leefomgeving 23 keer bij elkaar. In totaal hebben 
54 mensen gebruik gemaakt van het inspreekrecht. Onderwerpen die 
 regelmatig in de reguliere vergaderingen van de commissie terugkwamen, 
waren mobiliteit en de schaalsprong openbaar vervoer (OV), (fiets)verkeer en 
verkeersveiligheid, dierenwelzijn, bomen en bomenkap, vervanging van 
trammaterieel, spoorvervanging en parkeren.

De commissie had zeven werkbesprekingen. Ook werd er een tweedaags 
werkbezoek aan Düsseldorf afgelegd, dat in het teken stond van de schaal-
sprong OV. De schaalsprong OV was een van de grootste onderwerpen in de 
commissie. Over dit onderwerp zijn ook meerdere werkbesprekingen 
 gehouden. De andere werkbesprekingen gingen over luchtkwaliteit, 
 trammaterieel, populieren, de kadernota Duurzaamheid en 
grondwateroverlast.



 

4847

Commissie Ruimte

Voorzitter: Janice Roopram
De commissie Ruimte is 25 keer bijeen geweest. Er zijn negentien openbare 
vergaderingen gehouden en één besloten vergadering. De commissie heeft zich 
vier keer in de vorm van een werkbespreking of een expertmeeting laten 
bijpraten. Burgers en belanghebbenden hebben 196 keer gebruik gemaakt van 
de mogelijkheid om in te spreken of als reclamant een zienswijze toe te lichten. 
Noemenswaardig is dat voor de bespreking van het omgevingsplan Binckhorst 
107 reclamanten waren uitgenodigd.

De eerste drie maanden in het jaar 2018 stonden voornamelijk in het teken van 
o.a. het Onderwijs- en Cultuurcentrum (OCC) en de huisvesting van status-
houders. De Nota Haagse hoogbouw: Eyeline en Skyline, de ontwikkelingen 
rond Winkelcentrum Duinzigt en de Welstandnota kwamen vóór de gemeente-
raadsverkiezingen ook nog aan de orde.

Voor het omgevingsplan Binckhorst zijn op verzoek van de raad meerdere 
technische vragenrondes, inloopspreekuren, een briefing over saldering en het 
kostenverhaal, een expertmeeting, bijeenkomsten met direct betrokkenen en 
een wandeling door de Binckhorst georganiseerd.

Commissie Samenleving

Voorzitter: Dennis Groenewold
De commissie Samenleving vergaderde veertien keer, hield drie werkbesprekin-
gen en legde drie werkbezoeken af in 2018. In totaal maakten elf mensen 
gebruik van de mogelijkheid om in te spreken. Zij spraken in op onderwerpen 
als armoede, de schuldenbrief 2018 en het integraal huisvestingsplan 
basisonderwijs.

Thema’s die regelmatig terugkwamen in het debat waren maatschappelijk 
opvang, schuldhulpverlening, Wmo en jeugdhulp. Zo organiseerde de commis-
sie in 2018 een werkbespreking met cliëntenraden sociaal domein. Hierbij 
waren voorzitters van Brede Raad, Deelraad Wmo, Deelraad Jeugd en Deelraad 
Participatie uitgenodigd.

In 2018 bracht de commissie drie werkbezoeken. De commissieleden bezochten 
het Haags Gemeentearchief, het Werkgeversservicepunt en het Daklozenloket. 
Bij deze werkbezoeken kregen de leden een nadere toelichting op werkwijze en 
ontwikkelingen.
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Rekeningencommissie

Voorzitter: Daniëlle Koster
De Rekeningencommissie doet onderzoek naar de door het gemeentebestuur 
opgestelde jaarrekening en het gevoerde beheer. Het secretariaat van de 
commissie wordt in opdracht van de griffie uitgevoerd door de Accountants-
dienst (GAD). De Rekeningencommissie kwam dertien keer bijeen: er waren 
tien reguliere vergaderingen, twee introductiebijeenkomsten na de verkiezin-
gen en één werkbezoek aan de Rotterdamsebaan.

Voor de Rekeningencommissie was gedurende de afgelopen jaren de kwaliteit 
van de jaarrekeningen een belangrijk speerpunt. Inmiddels is deze duidelijk 
verbeterd, hoewel de totstandkoming van de jaarrekening in 2018 grote 
inspanning kostte als gevolg van de reorganisatie van de bedrijfsvoering. 
Omdat de tussentijdse verantwoording – en daarmee de mogelijkheden tot 
sturing –de afgelopen periode echter niet is verbeterd, heeft de Rekeningen-
commissie afspraken gemaakt met de wethouder Financiën over een verbeter-
traject in de raadsperiode 2018-2022.

Voorafgaand aan het onderzoek naar de jaarrekening over 2017 zijn twee 
introductiebijeenkomsten georganiseerd voor nieuwe Rekeningencommissiele-
den en overige raadsleden.

In 2018 zijn in opdracht van de Rekeningencommissie audits uitgevoerd naar 
uiteenlopende processen: inning van erfpacht, belening door het pandhuis van 
de gemeentelijke kredietbank, bekostiging van de Wmo, training rond de 
meldplicht datalekken en een risicoanalyse met betrekking tot integriteit.

De raad in cijfers

Raad
Vergaderingen gemeenteraad:  16  waarvan 2 buitengewone raden
Raadsvoorstellen 135
Aantal insprekers in de raad:  102
Ingediende burgerinitiatieven:  0

Instrumenten gemeenteraad
Initiatiefvoorstellen 4  ingediend, 1 aangenomen
Schriftelijke vragen 720
Ingediende amendementen  65
Aangenomen amendementen 23
Ingediende moties 528
Aangenomen moties 230
Mondelinge vragen  (i.v.m. pilot niet aan de orde)
Tweeminutendebatten (i.v.m. pilot niet aan de orde)
Interpellaties 0
Actualiteitendebatten 7
Afronding commissiedebatten 59

Raadscommissies
Raadscommissievergaderingen  107
Werkbezoeken/werkvergaderingen  
raadscommissies 22
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Communicatie
In 2018 werden de reguliere communicatiemiddelen ingezet, 
zoals de website, Stadskrant en social media. Het aantal volgers 
op Twitter en Facebook nam toe.

Studentendebatdag
In maart 2018 vond de Studentendebatdag weer plaats in de Haagse raadzaal. 
Zestig eerstejaars Bestuurskunde studenten van de Haagse Hogeschool 
debatteerden in de raadzaal over een fictieve begroting met Haagse onderwer-
pen. Raadsleden, fractiemedewerkers en griffiemedewerkers ondersteunden 
daarbij.

Gast van de raad
Iedere raadsvergadering krijgen inwoners als ‘Gast van de raad’ een inkijkje in 
het werk van de gemeenteraad. In verband met de gemeenteraadsverkiezingen 
en collegevorming na de verkiezingen zijn er pas vanaf de vergaderingen 
vanaf juli gasten uitgenodigd. De burgemeester nodigt per brief willekeurig 
inwoners van Den Haag uit om gast van de raad te zijn. Ook via Facebook, 
Twitter en de site van de gemeente Den Haag worden Hagenaars uitgenodigd. 
In totaal kregen ongeveer 130 gasten van de raad in 2018 een presentatie van 
raadsleden over de werking van de lokale politiek. 

Raad en Daad
Raad en Daad Den Haag is een samenwerkingsproject van het Haags Historisch 
Museum, ProDemos, Centrum 16•22 en de Griffie Gemeenteraad Den Haag. 
Doel van dit project is dat elke Haagse basisschoolleerling een keer in de 
raadzaal is geweest en hoort hoe gemeentepolitiek in z’n werk gaat. In 2018 
hebben verschillende scholen  gebruik gemaakt van het lesprogramma. 
Onderdeel van het lesprogramma is een ontmoeting met raadsleden. Leerlin-
gen hadden vragen als ‘Hoe oud moet je zijn om raadslid te worden?’, ‘Is het 
niet saai om zolang te vergaderen?’ en ‘Kunnen jullie ervoor zorgen dat onze 
speeltuinen leuker worden?’. 
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Voorlichtingsactiviteiten gemeenteraadsverkiezingen

Voorlichtingsactiviteiten 
gemeenteraadsverkiezingen
Op 21 maart gingen Hagenaars naar 
de stembus om hun gemeenteraad te 
kiezen. In 2018 werd opnieuw een 
aantal voorlichtingsactiviteiten 
georganiseerd voor de gemeente-
raadsverkiezingen. De activiteiten 
werden georganiseerd om de 
bekendheid en bewustzijn van de 
gemeenteraadsverkiezingen te 
verhogen. In 2018 was de opkomst 
voor de gemeenteraadsverkiezingen 
in Den Haag 48,04%.

Peilingen I&O Research
In aanloop naar de gemeenteraads-
verkiezingen werden in opdracht van 
de Haagse gemeenteraad door I&O 
Research drie peilingen onder Haagse 
kiesgerechtigden gehouden. De 
uitslag van de peilingen werden door 
I&O Research in januari, februari 
en maart 2018 gepresenteerd in het 
Haagse stadhuis. In het onderzoek 
werd onder meer gepeild hoeveel 
zetels de deelnemende partijen 
zouden krijgen en wat volgens de 
kiezer de belangrijkste thema’s 
waren.

StemWijzer en StickerStemWijzer
Er werd gebruikt gemaakt van een 
online StemWijzer. Naast de online 
StemWijzer is de StickerStemWijzer 
ingezet, een fysieke StemWijzer met 
daarop de 30 stellingen op drie grote 
zeildoeken. Bezoekers konden door 
middel van rode (oneens) en groene 
(eens) stickers aangeven of zij het 
eens/oneens zijn met de stellingen. 
Na het plakken van de stickers bij de 
stellingen, kreeg de deelnemer een 
overzicht van partijen die het meest 
overeenkwamen met zijn of haar 
mening. De StickerStemWijzer is 
ingezet op drukbezochte plekken in 
alle stadsdelen. Het maakte zichtbaar 
waar de gemeenteraad over gaat en 
welke onderwerpen spelen in de stad.

Alle Kandidaten
Op de site van AlleKandidaten konden 
Hagenaars meer informatie vinden 
over de meer dan 400 kandi-
daat-raadsleden, zoals in welke wijk 

zij wonen en waar zij zich voor 
inzetten. Ook was te zien op welke 
social media kanalen de kandi-
daats-raadsleden te vinden zijn.

De slag om het IJspaleis
Stichting Debatmeester wilde met het 
project De Slag om het IJspaleis 
Haagse kiezers in staat stellen zich 
inhoudelijk te verdiepen in de 
gemeenteraadsverkiezingen. De Slag 
om het IJspaleis was met een 
maandelijkse politieke talkshow, 
programmareeks en lijsttrekkersde-
bat een drieledig project. Publiciteit 
liep via verschillende media, zoals 
Den Haag Centraal, Den Haag FM en 
de Oud-Hagenaar. De Slag om het 
IJspaleis maakte inzichtelijk welke 
analyses partijen hadden van de 
grootste uitdagingen, welke oplossin-
gen de partijen hiervoor hadden en 
hoe deze zich verhouden tot de 
feitelijke situatie en de praktijk.



55 56

De griffie
De raad krijgt ondersteuning van de medewerkers van de griffie. De griffie bereidt 
de vergaderingen voor, stuurt alle raadsvoorstellen en andere ingekomen stukken 
rond en zorgt ervoor dat de vergaderingen goed verlopen. De griffier geeft leiding 
aan de griffie, is eerste adviseur van de gemeenteraad en ondersteunt de burge-
meester in haar rol als voorzitter van de raad. Lilianne Blankwaard-Rombouts 
volgde in oktober 2018 Ineke Seuren op als griffier van de Haagse gemeenteraad.

In 2018 werkten bij de griffie de volgende medewerkers:

Lilianne Blankwaard-Rombouts 
Griffier

Jaap van Oeveren
Plaatsvervangend griffier

Neeltje Otto
Coördinator Bedrijfsbureau Griffie

Veronie Smeulders
Coördinator raads- en commissiezaken

Linda van Maanen
Coördinator raads- en commissiezaken

Jolanda van der Salm
Sr. medewerker raads- en commissiezaken

Sharita Marapin
Medewerker raads- en commissiezaken

Carla van der Woude
Secretaris commissie Bestuur

Dinah Marijanan
Secretaris commissie Bestuur

Kirsten Büchner
Secretaris commissie Leefomgeving

Mahjoub Mathlouti
Secretaris commissie Leefomgeving

Nan Breunis*
Secretaris commissie Leefomgeving

Aroen Ramgolam
Secretaris commissie Ruimte

Kees Stassen
Secretaris commissie Ruimte

Jorrit van Steijn
Secretaris commissie Samenleving

Zaineb Somra
Secretaris commissie Samenleving

Claudia Buitenhek
Raadsvoorlichter

Monique Vermin**
Raadsvoorlichter

* Met pensioen per november.

**Werkzaam bij de griffie tot juni. Rocelle van der Kemp heeft haar functie in januari 2019 overgenomen.

Colofon

Uitgave  
Griffie Den Haag

Ontwerp en productie 
Gemeente Den Haag
Intern Dienstencentrum

Foto’s  
Arnaud Roelofsz, Martijn Beekman
en Valerie Kuypers

April 2019
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